

## **KEPENTINGAN HARTA SEPENCARIAN DALAM PERKAHWINAN: HAK DAN TANGGUNGJAWAB PASANGAN**

**ZAINUDDIN CHE SEMAN**

Fakulti Syariah Dan Undang-Undang  
Universiti Islam Selangor (UIS)  
zainuddin@uis.edu.my

**MUHAMMAD YOSEF NITEH**

Fakulti Syariah Dan Undang-Undang  
Universiti Islam Selangor (UIS)  
myosef@uis.edu.my

**ISMAIL OMAR,**

Fakulti Syariah Dan Undang-Undang  
Universiti Islam Selangor (UIS)  
Ismailomar@uis.edu.my

**MAAD AHMAD**

Fakulti Syariah Dan Undang-Undang  
Universiti Islam Selangor (UIS)  
maad@uis.edu.my

**MOHD KAMARUL KHAIDIR SAADAN,**

Fakulti Syariah Dan Undang-Undang  
Universiti Islam Selangor (UIS)  
Khaidir@uis.edu.my

### **ABSTRAK**

*Perkahwinan adalah satu ikatan suci yang bukan sahaja melibatkan hubungan emosional antara dua individu, tetapi juga hubungan kewangan dan ekonomi. Salah satu aspek penting dalam perkahwinan adalah harta sepencarian, yang merujuk kepada harta yang diperoleh oleh pasangan sepanjang tempoh perkahwinan. Pemahaman yang jelas tentang harta sepencarian adalah penting untuk memastikan hak dan tanggungjawab setiap pasangan dihormati dan diurus dengan baik. Harta sepencarian merujuk kepada semua jenis harta yang diperoleh secara bersama oleh suami dan isteri sepanjang tempoh perkahwinan. Harta yang diperoleh sebelum perkahwinan atau melalui warisan biasanya tidak dianggap sebagai harta sepencarian kecuali ada persetujuan bersama. Pembahagian harta sepencarian adalah penting untuk memastikan keadilan antara suami dan isteri. Kedua-dua pasangan mungkin telah menyumbang secara langsung atau tidak langsung kepada pemerolehan harta sepanjang perkahwinan. Dengan pemahaman dan perancangan yang jelas tentang harta sepencarian, banyak konflik kewangan dalam perkahwinan dapat dielakkan. Pasangan yang mempunyai perjanjian awal tentang pembahagian harta sepencarian cenderung mempunyai hubungan yang lebih harmoni kerana mereka telah menetapkan harapan dan tanggungjawab masing-masing sejak awal. Kajian ini menggunakan metod dedaktif dan analisis. Harta sepencarian memainkan peranan penting dalam perkahwinan, memastikan keadilan, keselamatan kewangan, dan mengelakkan konflik antara pasangan. Memahami hak dan tanggungjawab masing-masing dalam konteks harta sepencarian adalah kunci kepada hubungan perkahwinan yang harmoni dan stabil.*

**Kata kunci:** *Harta, Sepencarian, Perkahwinan, konflik dan kewangan*

## **PENGENALAN KEPENTINGAN HARTA SEPENCARIAN**

Kepentingan harta sepencarian dalam perkahwinan adalah sangat penting untuk memastikan bahawa hak dan tanggungjawab pasangan terpelihara dengan adil dan saksama. Ia melibatkan pemisahan dan pembahagian harta kekayaan yang telah diperoleh semasa perkahwinan, serta perlindungan terhadap harta yang diusahakan bersama dengan tekun dan berkesan. Dengan pemahaman yang mendalam mengenai konsep harta sepencarian, pasangan dapat menguruskan isu kekayaan dengan bijak, adil, dan cekap, mengelakkan pertikaian yang tidak perlu, serta memastikan kestabilan kewangan yang kukuh dan mapan dalam perkahwinan mereka. Pentingnya harta sepencarian juga melibatkan aspek keadilan dan keamanan, di mana pasangan akan merasakan kesejahteraan emosi dan mental jika hak-hak mereka terpelihara secara sempurna. Dengan adanya pemisahan harta sepencarian yang seimbang dan adil, tiada lagi kesalahfahaman ataupun perselisihan mengenai isu harta kekayaan dalam perkahwinan. Sebagai contoh, pasangan yang memahami harta sepencarian akan dapat dengan mudah merangka perancangan kewangan jangka panjang mereka, termasuk pelaburan dan perancangan persaraan bersama. Keberkesanan perhubungan perkahwinan juga akan berkekalan kerana pemisahan harta sepencarian membantu mengurangkan tekanan dan perselisihan berkaitan dengan isu kewangan. Dengan demikian, pasangan yang menyedari akan kepentingan harta sepencarian akan menjadikan aspek ini sebagai garis panduan dan faktor penentu dalam mewujudkan kestabilan perkahwinan mereka. Semua ini adalah merupakan modal penting yang harus diambil kira untuk memastikan kejayaan dan kebahagiaan perkahwinan yang berpanjangan serta berkekalan.

## **METODOLOGI**

Kajian ini adalah kajian perpustakaan menggunakan metod dedaktif dan analisis kandungan.

## **DEFINISI HARTA SEPENCARIAN**

Definisi harta sepencarian merujuk kepada harta kekayaan yang diperoleh oleh pasangan semasa perkahwinan. Ini termasuklah pendapatan, harta benda, dan harta kekayaan yang diperoleh melalui usaha bersama. Harta sepencarian adalah aset yang menjadi hak bersama pasangan yang perlu diurus dengan berhemah dan berkesan. Memahami definisi ini penting bagi memastikan bahawa hak dan tanggungjawab pasangan dapat dihormati, serta peraturan yang berkaitan dengan harta sepencarian dapat dipatuhi dengan betul. (Qotrunnada et al.2024)(Muqsith, 2024)

## **PERUNDANGAN BERKAITAN HARTA SEPENCARIAN**

Perundangan berkaitan harta sepencarian merupakan aspek penting dalam pasangan perkahwinan untuk melindungi hak dan kepentingan masing-masing. Ia merangkumi undang-undang berkaitan pembahagian harta sepencarian semasa perkahwinan dan kes perceraian. Pasangan perlu memahami dengan jelas undang-undang ini untuk mengelakkan sebarang kesulitan di masa depan. Ia juga mencakupi prosedur yang perlu diikuti bagi menyelesaikan isu berkaitan harta sepencarian, dan sebagai panduan untuk melindungi hak mereka.

### ***Akta Harta Sepencarian 1984***

Akta Harta Sepencarian 1984 merupakan undang-undang utama yang mengawal pembahagian harta sepencarian di Malaysia. Ia memaklumkan mengenai cara-cara pembahagian harta sepencarian semasa perkahwinan serta tatacara yang perlu dipatuhi oleh pasangan. Akta ini juga mengandungi peruntukan tentang cara pengurusan harta sepencarian semasa perkahwinan, serta hak dan tanggungjawab pasangan dalam melindungi harta sepencarian mereka. Oleh itu, adalah penting bagi pasangan untuk memahami perincian dalam Akta ini supaya mereka dapat menguruskan harta sepencarian mereka dengan bijak dan selamat.

## **HAK DAN TANGGUNGJAWAB PASANGAN DALAM HARTA SEPENCARIAN**

Pasangan dalam perkahwinan mempunyai hak dan tanggungjawab tertentu berkaitan dengan harta sepencarian. Mereka mempunyai hak untuk memiliki harta sepencarian secara bersama-sama serta mempunyai tanggungjawab untuk menjaga kepentingan kewangan bersama. Hak dan tanggungjawab ini adalah penting dalam memastikan kestabilan kewangan dan keadilan dalam perkahwinan.

### ***Hak Pemilikan Bersama***

Hak pemilikan bersama merujuk kepada hak pasangan untuk memiliki harta sepencarian bersama. Ini bermakna, harta yang diperoleh semasa perkahwinan adalah hak bersama dan bukannya milik individu. Ini memberi perlindungan kepada kedua-dua pihak jika berlaku perceraian atau pemisahan. Sebagai contoh, rumah yang dibeli semasa perkahwinan adalah milik bersama dan perlu dibahagikan mengikut peraturan yang ditetapkan dalam undang-undang. Konsep hak pemilikan bersama ini memberikan fleksibiliti dan keseimbangan yang diperlukan dalam perkahwinan. Selain daripada memastikan kestabilan kewangan, ia juga menjamin bahawa kedua-dua pasangan mempunyai akses yang sama terhadap harta yang diperoleh semasa perkahwinan. Selain itu, hak pemilikan bersama juga mencakup hak dan tanggungjawab dalam mengurus harta bersama. Pasangan perlu bekerjasama untuk membuat keputusan berkaitan dengan harta bersama, seperti membuat pelaburan, menjual atau membeli harta, dan menguruskan harta secara keseluruhan.

Dalam situasi di mana perceraian atau pemisahan berlaku, penting untuk mematuhi peraturan yang ditetapkan dalam undang-undang tentang pembahagian harta bersama. Ini termasuk menentukan nilai harta bersama, mengurangkan hutang bersama, dan mempertimbangkan sumbangan masing-masing pasangan terhadap pembelian harta tersebut. Proses pembahagian harta bersama ini boleh memakan masa dan melibatkan perbankan, ejen hartanah, dan ahli undang-undang. Oleh itu, penting bagi pasangan untuk mendapatkan nasihat profesional yang baik untuk memastikan bahawa proses ini dilaksanakan dengan adil dan saksama.

Pada akhirnya, hak pemilikan bersama adalah penting dalam menyelaraskan hubungan perkahwinan. Ia menggalakkan kerjasama, saling pengertian, dan mengukuhkan ikatan antara pasangan. Dengan memiliki kefahaman yang jelas tentang hak dan tanggungjawab dalam pemilikan bersama, pasangan dapat menjalani perkahwinan mereka dengan keyakinan dan aman.

### ***Tanggungjawab Kewangan Bersama***

Tanggungjawab kewangan bersama merangkumi komitmen pasangan untuk menyumbang kepada keperluan kewangan keluarga secara bersama. Ini termasuk memberi sokongan kewangan kepada pasangan dan anak-anak, serta menyumbang kepada perbelanjaan harian dan kos keperluan asas. Tanggungjawab ini juga melibatkan pembahagian perbelanjaan dan tanggungjawab untuk menyelesaikan hutang bersama. Ia penting untuk mengekalkan kestabilan kewangan dalam perkahwinan dan menjamin kebajikan keluarga.

### **PROSEDUR DAN PERSOALAN BERKAITAN HARTA SEPENCARIAN**

Bagi prosedur berkaitan harta sepencarian dalam kes perceraian, pihak mahkamah akan mengambil kira pelbagai faktor seperti sumbangan masing-masing pasangan terhadap harta sepencarian, keperluan anak-anak, dan keadaan keseluruhan keluarga. Mahkamah juga akan memastikan bahawa pembahagian harta sepencarian dilakukan secara adil dan saksama. Selain itu, persoalan berkaitan hutang bersama dan harta sepencarian juga akan dipertimbangkan secara teliti untuk memastikan keadilan dalam pembahagian harta. Proses perceraian juga perlu disertakan dalam perancangan pembahagian harta sepencarian bagi memastikan kedua-dua pihak memperoleh hak masing-masing secara saksama.

#### ***Pembahagian Harta Sepencarian dalam Kes Perceraian***

Pembahagian harta sepencarian dalam kes perceraian mengikut Akta Harta Sepencarian 1984 melibatkan penentuan harta sepencarian bersama dan harta sepencarian individu. Harta sepencarian bersama merangkumi harta yang diperoleh semasa perkahwinan dan ianya akan dibahagikan secara adil dan saksama. Manakala harta sepencarian individu merangkumi harta yang diperoleh sebelum perkahwinan, harta yang diperoleh melalui hadiah, warisan, atau pampasan kemalangan. Pembahagian harta sepencarian juga akan mengambil kira sumbangan masing-masing pihak, jasa dan sumbangan kepada keluarga, dan sebarang faktor yang dianggap relevan dalam menentukan pembahagian harta sepencarian dalam kes perceraian.

### **PENGURUSAN DAN PERLINDUNGAN HARTA SEPENCARIAN**

Pengurusan dan perlindungan harta sepencarian memainkan peranan penting dalam perkahwinan, terutamanya dalam konteks kestabilan kewangan keluarga. Ia melibatkan strategi untuk mengurus, melindungi, dan memaksimumkan nilai harta sepencarian yang dimiliki oleh pasangan. Selain itu, perlindungan harta sepencarian juga melibatkan langkah-langkah undang-undang untuk memastikan hak-hak pemilikan bersama terpelihara dan dilindungi daripada sebarang konflik atau kejadian yang tidak diingini. Dengan pembahagian tugas yang sistematik dan tadbir urus kewangan yang bijak, pasangan dapat memastikan kestabilan kewangan keluarga dan mengurangkan risiko pertikaian berkaitan harta sepencarian dalam perkahwinan.

### ***Pengurusan Harta Sepencarian Semasa Perkahwinan***

Pengurusan harta sepencarian semasa perkahwinan melibatkan pelbagai aspek penting termasuk perancangan kewangan, pelaburan, dan pemantauan keuntungan dan kerugian harta sepencarian. Pasangan perlu bekerjasama untuk membuat keputusan yang bijak berkaitan dengan pengagihan sumber kewangan dan pelaburan harta sepencarian. Selain itu, pengurusan harta sepencarian juga melibatkan perlindungan terhadap harta sepencarian daripada sebarang kejadian tidak diingini seperti kebangkrutan, penyitaan, atau tuntutan undang-undang. Dengan mempunyai strategi pengurusan yang baik, pasangan dapat menjaga kestabilan kewangan keluarga dan mencegah sebarang masalah berkaitan harta sepencarian dalam perkahwinan.

### **KESIMPULAN DAN CADANGAN MASA DEPAN**

Secara kesimpulannya, harta sepencarian memainkan peranan penting dalam memastikan keadilan dan perlindungan kepada pasangan dalam perkahwinan. Oleh itu, adalah penting bagi pasangan untuk memahami hak dan tanggungjawab masing-masing berkaitan dengan harta sepencarian. Untuk masa depan, adalah disyorkan agar terdapat lebih banyak kempen kesedaran dan pendidikan mengenai harta sepencarian supaya pasangan dapat menguruskan harta sepencarian dengan bijak dan juga memahami prosedur yang betul dalam kes perceraian. Selain itu, pihak berkuasa juga perlu mengkaji semula undang-undang berkaitan harta sepencarian bagi memastikan ia sentiasa relevan dan adil kepada semua pihak. Dengan itu, kesedaran dan pemahaman yang baik mengenai harta sepencarian dapat membawa kepada kehidupan perkahwinan yang lebih sihat dan harmoni bagi pasangan di masa hadapan.

### **RUJUKAN**

- Muqsith (2024). Perbandingan Hukum Penerapan Pembagian Harta Bersama Di Indonesia, Malaysia, Dan Tunisia. Fenomena. unars.ac.id
- Muawwanah (2023). Pandangan Akademisi Terhadap Fleksibilitas Hak Dan Kewajiban Suami Istri Menurut Qira'ah Mubadalah. iainponorogo.ac.id
- Sumarta, Burhanudin, & Budiyanto. (2024). Maqasid Al-Syariah Mendorong Keadilan Dan Keseimbangan Dalam Hukum Islam. Khulasah: Islamic Studies Journal, 6(1), 16-31. staisdharma.ac.id
- Qotrunnada, Rato & Susanti, (2024). Akibat Dan Kedudukan Hukum Harta Kekayaan Akibat Perceraian. Jurnal Hukum & Pembangunan Masyarakat, 15(4). jurnalhost.com
- Ruslan (2024). Royalti Lagu sebagai Harta Bersama dalam Perkawinan menurut Hukum Nasional dan Hukum Islam. Jurnal Tana Mana. stiaalfurqan.ac.id